

## АВТОРЫ №4(248)2023

### МЕТЛЕНКОВ НИКОЛАЙ ФЕДОРОВИЧ

д. арх., проф., Московский архитектурный институт (государственная академия); проф. каф. «Архитектура» Института строительства и архитектуры, НИУ «Московский государственный строительный университет», Москва, Россия

#### NIKOLAI METLENKOV

Dr. of Architecture, Professor, Professor Moscow Institute of Architecture (State Academy), Professor of the Department of Architecture, Moscow State University of Civil Engineering (National Research University), Moscow, Russia

### КОНЕВА ЕКАТЕРИНА ВАЛЕРЬЕВНА

канд. арх., доц., проф. каф. Архитектуры, Государственный университет по землеустройству, Москва, Россия

#### EKATERINA KONEVA

Ph.D. in Architecture, Associate Professor, Professor of the Department of Architecture, State University of Land Management, Moscow, Russia

### КРУГЛЫЙ СТОЛ

#### ИСКУССТВО АРХИТЕКТУРЫ \\\ ART OF ARCHITECTURE

### ИЛЬВИЦКАЯ СВЕТЛАНА ВАЛЕРЬЕВНА - модератор

д. арх., проф., зав. каф. Архитектуры, Государственный университет по землеустройству; проф. каф. Архитектуры Института строительства и архитектуры, НИУ «Московский государственный строительный университет», Москва, Россия, Академик Академии профессионального образования

#### SVETLANA ILVITSKAYA

Dr of Architecture, Professor, Head of the Department «Architecture», State University of Land Management, Professor of the Department of Architecture, Institute of Construction and Architecture, Moscow State University of Civil Engineering (National Research University), Moscow, Russia, Academician of the Academies of Professional Education

### ПЕРЬКОВА МАРГАРИТА ВИКТОРОВНА - модератор

д. арх., доцент, директор Высшей школы дизайна и архитектуры, Санкт-Петербургский политехнический университет Петра Великого, Санкт-Петербург, Россия

#### MARGARITA PERKOVA

Doctor of Architecture, Associate Professor, Head of the Graduate School of Design and Architecture Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University, St. Petersburg, Russia

### АЛХАМВИ МААД

асп. каф. «Архитектура», Государственный университет по землеустройству, Москва, Россия

#### MAAD ALHAMWI

Postgraduate at the Department of Architecture, State University of Land Use Planning, Moscow, Russia

### АХМЕТЗЯНОВ ВАГИЗ ГАЗИЗОВИЧ

ст. преп. каф. Графического моделирования, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### VAGIZ AKHMETZYANOV

Senior Lecturer of the Department of Graphic Modeling, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### БАНДОРИНА КСЕНИЯ ВАЛЕРЬЕВНА

канд. искусств. доц. каф. Искусствоведения, Санкт-Петербургская государственная художественно-промышленная академия, Санкт-Петербург, Россия

#### KSENIA BANDORINA

Ph.D. in Art History, Associate Professor of the Department of Art History, St. Petersburg State Academy of Art and Industry, St. Petersburg, Russia

### БУРОВА ТАТЬЯНА ЮРЬЕВНА

канд. арх., доц., доц. каф. Дизайна, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### TATIANA BUROVA

Ph.D. in Architecture, Associate Professor, Associate Professor of the Department of Design, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### ВОРОНИНА ЕКАТЕРИНА ВЛАДИМИРОВНА

ассист., Высшая школа дизайна и архитектуры, Санкт-Петербургский политехнический университет Петра Великого, Санкт-Петербург, Россия

#### EKATERINA VORONINA

Assistant, Higher School of Design and Architecture, Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University, St. Petersburg, Russia

### ВУЛЬ ОЛЬГА АЛЕКСАНДРОВНА

канд. пед. н., доц. Высшей школы дизайна и архитектуры, Санкт-Петербургский политехнический университет Петра Великого, Санкт-Петербург, Россия

#### OLGA VUL

Ph.D., Associate Professor of the Higher School of Design and Architecture, Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University, St. Petersburg, Russia

### ДЗЕМБАК НАТАЛЬЯ МИХАЙЛОВНА

доц., декан факульт. Монументально-декоративного искусства, доц. каф. Художественного текстиля, Санкт-Петербургская государственная художественно-промышленная академия имени А.Л. Штиглица, Санкт-Петербург, Россия

#### NATALIA DZEMBAK

Associate Professor, Dean of the Faculty of Monumental and Decorative Arts, Associate professor of the Department of Textile Art, Saint Petersburg Stieglitz State Academy of Art and Design, St. Petersburg, Russia

### ДИОДОРОВА ТАТЬЯНА ИГОРЕВНА

доц. Высшей школы дизайна и архитектуры, Санкт-Петербургский политехнический университет Петра Великого, Санкт-Петербург, Россия

#### TATYANA DIODOROVA

Associate Professor of the Higher School of Design and Architecture, Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University, St. Petersburg, Russia

### ДРЕБЕЗГОВА МАРИЯ ЮРЬЕВНА

канд. техн. н., доц. Высшей школы дизайна и архитектуры, Санкт-Петербургский политехнический университет Петра Великого, Санкт-Петербург, Россия

#### DREBEZGOVA MARIA

PhD (technical sciences), Associate Professor of the Higher School of Design and Architecture, Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University, St. Petersburg, Russia

### ИЛЛАРИОНОВА МАРИЯ ИВАНОВНА

ассист., Высшая школа дизайна и архитектуры, Санкт-Петербургский политехнический университет Петра Великого, Санкт-Петербург, Россия

#### MARIA ILLARIONOVA

Assistant Professor of the Higher School of Design and Architecture, Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University, St. Petersburg, Russia

### КУЛЕЕВА ЛАЙЛЯ МУРАТОВНА

канд. арх., проф., проф. каф. Дизайна, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### LAILA KULEEVA

Ph.D. in Architecture, Professor, Professor of the Department of Design, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### ЛИСТОВСКАЯ ЛЮДМИЛА ВИКТОРОВНА

ст. преп. каф. Дизайна, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### LYUDMILA LISTOVSKAYA

Senior Lecturer of the Department of Design, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### МАКСИМЫЧЕВА ЕЛИЗАВЕТА ЕВГЕНЬЕВНА

бак., Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### ELIZAVETA MAKSIMYCHEVA

Bachelor, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### МИХАЙЛОВА АЛЛА ЛЕОНИДОВНА

ст. преп. Высшей школы дизайна и архитектуры, Санкт-Петербургский политехнический университет Петра Великого, Санкт-Петербург, Россия

#### ALLA MIKHAILOVA

Senior Lecturer at the Higher School of Design and Architecture Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University, St. Petersburg, Russia

### НИКОНОВА СВЕТЛАНА ИГОРЕВНА

д. ист. н., проф., проф. каф. Истории и философии, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### SVETLANA NIKONOVA

Doctor of Historical Sciences, Professor, Professor of the Department of History and Philosophy, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### ОЗЕРОВА НАТАЛИЯ ИВАНОВНА

канд. филол. н., проректор по науч. раб., проф. каф. Культурологии и общеуниверситетских дисциплин, Невский институт языка и культуры, г. Санкт-Петербург, Россия

#### NATALIA OZEROVA

Ph.D. on Philological Sciences, Associate Professor, Higher School of Design and Architecture, Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University, St. Petersburg, Russia

### РОМАНОВА АННА ИЛЬИНИЧНА

д. экон. н., проф., директор Института архитектуры и дизайна, проф. каф. Муниципального менеджмента, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### ANNA ROMANOVA

Doctor of Economics, Professor, Director of the Institute of Architecture and Design, Professor of the Department of Municipal Management, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### САФИН РАИС СЕМИГУЛЛОВИЧ

д. пед. н., проф., проф. каф. Профессионального обучения, педагогики и социологии, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### RAIS SAFIN

Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Professor of the Department of Vocational Training, Pedagogy and Sociology, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### СУЛЕЙМАНОВ АЛЬФРЕД МИДХАТОВИЧ

д. техн. н., проф., зав. каф. Строительных материалов, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### ALFRED SULEYMANOV

Doctor of Technical Sciences, Professor, Head of the Department of Building Materials, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### ТЕРЕНТЬЕВ АНДРЕЙ ГРИГОРЬЕВИЧ

доц. каф. Графического моделирования, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### ANDREY TARENTIEV

Associate Professor of the Department of Graphic Modeling, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### ТЕРЕНТЬЕВА ЕЛИЗАВЕТА АНДРЕЕВНА

бак., Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### ELIZAVETA TARENTYEVA

Bachelor, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

### ХАБИБУЛЛИН ФАРИД ШАМИЛОВИЧ

ст. преп. каф. Графического моделирования, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### FARID KHABIBULLIN

Senior Lecturer of the Department of Graphic Modeling, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ШАЙХУТДИНОВ ТАГИР ФЛОРЕСОВИЧ

канд. пед. н., ст. преп. каф. Графического моделирования, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### TAGIR SHAIKHUTDINOV

Ph.D. on Pedagogical Sciences, Senior Lecturer of the Department of Graphic Modeling, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ШЕВЧУК АНАСТАСИЯ АНДРЕЕВНА

дизайнер ООО «Спасибо», Санкт-Петербург, Россия

#### ANASTASIA SHEVCHUK

designer LTD "Spasibo", St. Petersburg, Russia

#### ЮХТА НАТАЛЬЯ МИХАЙЛОВНА

ст. преп., Санкт-Петербургский государственный институт культуры, Санкт-Петербург, Россия

#### NATALIA YUHITA

Senior Lecturer at SPbGIIK, St. Petersburg, Russia

#### ЯКОВЛЕВ КОНСТАНТИН СЕРГЕЕВИЧ

канд. филол. н., доц., Санкт-Петербургский государственный институт культуры

#### KONSTANTIN YAKOVLEV

Associate Professor at St. Petersburg State Institute of Culture (SPbGIIK), Candidate of Philological Sciences, St. Petersburg, Russia

#### АРХИТЕКТУРНОЕ НАСЛЕДИЕ \ \ \ ARCHITECTURAL HERITAGE

#### ВАСИЛЬЕВ НИКОЛАЙ ЮРЬЕВИЧ

канд. иск., доц. каф. Архитектуры, НИУ «Московский Государственный строительный университет»; проф., Московский государственный академический художественный институт имени В.И. Сурикова, Москва, Россия

#### NIKOLAI VASSILIEV

PhD in Art, Associate Professor of the Department of Architecture, Moscow State (National Research) University of Civil Engineering, Professor, Surikov Moscow Academic Artistic Institute, Moscow, Russia

#### ОВСЯННИКОВА ЕЛЕНА БОРИСОВНА

канд. арх., проф., Московский архитектурный институт (государственная академия); доц., Московский государственный университет геодезии и картографии, Москва; проф., Институт развития города, Севастопольский государственный университет, Севастополь, Россия

#### ELENA OVSYANNIKOVA

PhD in Architecture, Professor of the Department of Soviet and Modern Foreign Architecture, Moscow Institute of Architecture (State Academy), Associated Professor, Moscow State University of Geodesy and Cartography, Moscow, Professor of the Department of Architecture and Design, Institute of Urban Development, Sevastopol State University, Sevastopol, Russia

#### ШВЕЦОВА ОЛЬГА ЮРЬЕВНА

ст. преп. Московский государственный академический художественный институт имени В.И. Сурикова, Москва, Россия

#### OLGA SHVETSOVA

Associate Professor at Surikov Moscow Academic Artistic Institute, Moscow, Russia

#### ПРОФЕССИОНАЛЬНАЯ РЕПЛИКА \ \ \ PROFESSIONAL REPLICA

#### АВЕРКИЕВ ВЛАДИМИР АЛЕКСАНДРОВИЧ

канд. арх., доц. каф. «Архитектура» Института строительства и архитектуры, НИУ «Московский государственный строительный университет», Москва, Россия

#### VLADIMIR AVERKIEV

PhD in Architecture, Associate Professor of the Department of Architecture, Moscow State University of Civil Engineering (National Research University), Moscow, Russia

#### ТКАЧЕВ ВАЛЕНТИН НИКИТОВИЧ

д. арх., проф., проф. каф. Архитектуры Института строительства и архитектуры, Национальный исследовательский Московский государственный строительный университет (НИУ МГСУ), Москва, Россия

#### VALENTIN TKACHEV

Doctor of Architecture, Professor, Professor of the Department of Architecture Institute of Construction and Architecture, Moscow State University of Civil Engineering (National Research University), Moscow, Russia

#### КОНЦЕПЦИИ \ \ \ CONCEPTS

#### АЛЕКСЕЕВ ЮРИЙ ВЛАДИМИРОВИЧ

д. арх., проф., проф. каф. «Градостроительство» Института строительства и архитектуры, НИУ «Московский государственный строительный университет», Москва, Россия, Почетный строитель России

#### YURIY ALEKSEEV

Doctor of Architecture, Professor, Professor of Department of Urban Planning, Moscow State (National Research) University of Civil Engineering, Moscow, Russia  
Honorary Builder of Russia

#### ГАЛИМОВА ЛИЛИЯ РЕФАТОВНА

ст. преп. каф. Реконструкции, реставрации архитектурного наследия и основ архитектуры, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### LILIYA GALIMOVA

Senior Lecturer of the Department Of Reconstruction, Restoration Of Architectural Heritage And Fundamentals Of Architecture, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ГНИНЕНКО ЕЛИЗАВЕТА ВЛАДИСЛАВОВНА

асп., Московский государственный университет геодезии и картографии, Москва, Россия

#### ELIZAVETA GNINENKO

Postgraduate, Moscow State University of Geodesy and Cartography, Moscow, Russia

#### ДЁМА ИРИНА ВЛАДИМИРОВНА

асп., каф. Архитектуры, Государственный Университет по землеустройству, Москва, Россия

#### IRINA DEMA

Postgraduate Student, Department Of Architecture, State University Of Land Use Planning, Moscow, Russia

#### КАРПОВА ИРИНА ВИКТОРОВНА

доц. каф. Реконструкции, реставрации архитектурного наследия и основ архитектуры, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### IRINA KARPOVA

Associate Professor of the Department of Reconstruction, Restoration of Architectural Heritage and Fundamentals of Architecture, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ПЕРЕКОПСКАЯ МАРИНА АЛЕКСЕЕВНА

к.т.н., зам. дир. Отдела контроля и координации градостр. деятельности в субъектах РФ, Министерство строительства и жилищно-коммунального хозяйства РФ, Москва, Россия

#### MARINA PEREKOPSKAYA

PhD of Technical Sciences, Deputy Director, Department of Control and Coordination of Urban Development Activities in the Constituent Entities of the Russian Federation, Ministry of Construction and Housing and Communal Services of the Russian Federation, Moscow, Russia

#### ПЕТРОВА ЛАРИСА ВЛАДИМИРОВНА

канд. арх., доц., проф. каф. Архитектуры, Государственный Университет по землеустройству, Москва, Россия

#### LARISA PETROVA

PhD in Architecture, Associate Professor, Professor Department of Architecture, Department Of Architecture, State University of Land Use Planning, Moscow, Moscow, Russia

#### САЛЯХОВА МАРГАРИТА РАКИФОВНА

доц. каф. Графического моделирования, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### MARGARITA SALYAKHOVA

Associate Professor of the Department of Graphic Modeling, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ТРОЕПОЛЬСКАЯ НАТАЛЬЯ ЕВГЕНЬЕВНА

доц. каф. Реконструкции, реставрации архитектурного наследия и основ архитектуры, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### NATALIA TROEPOL'SKAY

Associate Professor of the Department of Reconstruction, Restoration of Architectural Heritage and Fundamentals of Architecture, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ФАЙЗРАХМАНОВА ГУЗЕЛЬ РИНАТОВНА

канд. искусств, доц. каф. Градостроительства и планировки сельских населенных мест, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### GUZEL' FAIZRAKHMANOVA

PhD of Art History, Associate Professor of the Department of Urban Planning and Planning of Rural Settlements, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ХАФИЗОВ РИНАТ РАШИТОВИЧ

ст. преп. каф. Теории и практики архитектуры, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### RINAT KHAFIGOV

Senior Lecturer, Department of Theory and Practice of Architecture, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ШИНКАРЕВ АЛЕКСЕЙ НИКОЛАЕВИЧ

асс. каф. Реконструкции, реставрации архитектурного наследия и основ архитектуры, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### ALEXEY SHINKAREV

Assistant at the Department of Reconstruction, Restoration of Architectural Heritage and Fundamentals of Architecture, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ШИРЕЕВА ДИЛЯРА ГАЛЕЕВНА

ст. преп. каф. Графического моделирования, Казанский государственный архитектурно-строительный университет, г. Казань, Татарстан, Россия

#### DILYARA SHIREEVA

Senior Lecturer of the Department of Graphic Modeling, Kazan State University of Architecture and Civil Engineering, Kazan, Tatarstan, Russia

#### ЮРОВСКАЯ ЮЛИЯ ВАЛЕРЬЕВНА

арх., преп. каф. «Градостроительство», Институт строительства и архитектуры, Национальный исследовательский Московский государственный строительный университет, Москва, Россия

#### YULIYA YUROVSKAYA

Architect, Lecturer at the Department of Urban Planning, Institute of Construction and Architecture, Moscow State University of Civil Engineering (National Research University), Moscow, Russia

#### ТЕЗАУРУС \ \ \ TESAUROS

#### БАРСУКОВ НИКОЛАЙ СЕРГЕЕВИЧ

ст. преп. каф. Архитектуры, Государственный Университет по землеустройству, Москва, Россия

#### NIKOLAY BARSUKOV

Senior Lecturer of the Department of Architecture, Department Of Architecture, State University of Land Use Planning, Moscow, Moscow, Russia

#### ДЕМИДОВА МАРГАРИТА АЛЕКСАНДРОВНА

канд. арх., доц. каф. Архитектура сельских населенных мест, Московский архитектурный институт (государственная академия), Москва, Россия

#### MARGARITA DEMIDOVA

PhD in Architecture, Associate Professor, Department of Architecture of Rural Settlements, Moscow Architectural Institute, Moscow, Russia

#### ЗАВИТУХИНА ЕКАТЕРИНА АНДРЕЕВНА

маг. каф. Архитектуры, Государственный Университет по землеустройству, Москва, Россия

#### EKATERINA ZAVITUKHINA

Magistr of the Department of Architecture, Department Of Architecture, State University of Land Use Planning, Moscow, Moscow, Russia

#### ВЫСТАВКА \ \ \ EXPOSITION

#### МАРКИНА ВЕРА ЮРЬЕВНА

архитектор, ст. преп. ШКОЛЫ АРХИТЕКТУРНОГО РАЗВИТИЯ, Москва, Россия

#### VERA MARKINA

Architect, Senior Lecturer of the SCHOOL OF ARCHITECTURE DEVELOPMENT, Moscow, Russia